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H I V A T A L I  H Í R E K

POLGÁRMESTERI ÉRTÉKELŐ    

Megőrizni Perbált 
élhető településnek

Beszélgetés Varga László polgármesterrel

   - Hogyan értékeli az elmúlt öt évet?
   - Az előző ciklushoz képest az önkormányzatok 
anyagi szempontból fellélegezhettek. A válság 
elmúltával a cégeknek, valamint a polgárok 
jelentős részének jobban megy, és ezt az önkor-
mányzatok is megérezték, például az iparűzési 

adók kapcsán. Örvendetes, hogy létrejött az ún. Pest megyei kompenzációs alap, 
számos pályázati lehetőséggel, amelyeken indultunk, és többnyire nyertünk is. 
Épül az egészségház, bővült az óvoda, utakat építettünk, valamint sikeresen pályáz-
tunk piac-tér megvalósítására – mindezt a kompenzációs alapból. 
   - Ezeken kívül milyen nagyobb önkormányzati beruházások valósultak meg 
az elmúlt ciklusban?
   - EU-s pályázati forrásból elkezdtük fejleszteni a gazdasági területet, jelenleg a 
projekt befejezés előtt áll. Megtörtént a Napközis konyha, valamint a Közösségi Ház 
nyílászáró cseréje, szigetelése, energiaracionalizálása. Megvalósult a Sport, Verseny, 
Futó, Pacsirta, Csalogány, Akácfa utcák burkolása, jelenleg zajlik még a Szabadság 
utca rekonstrukciója. Elkezdtük a temető és környékének rendbetételét; ennek 
keretében térköves burkolatot kapott a parkoló, felújításra került a kerítés. 
   - Milyen elbírálásra váró pályázatok vannak jelenleg?
   - Több pályázaton is indultunk a Magyar Falu Program keretében: a temető rava-
talozójának felújítására, a Polgármesteri Hivatal további felújítására, tetőcseréjére, a 
település közterületeinek fenntartásához eszközök beszerzésére.
Folyamatban van a plébánia épület bővítésének előkészítése, amely egy kormányzati 
projekt részeként valósulna meg.
   Természetesen nem vagyunk maradéktalanul elégedettek. Például vannak még 
felújításra váró utcák, mint a Zrínyi utca. Többször pályáztunk erre a célra, jelenleg 
is van elbírálásra váró pályázatunk ennek kapcsán. Addig fogunk indulni, amíg nem 
nyerünk, és természetesen a terveink között szerepel, hogy minden perbáli utca 
szilárd burkolatot kapjon, illetve a már nagyon rossz minőségűek megújuljanak.
   - Hogyan értékeli az elmúlt éveket a település közösségei szempontjából?
   - Az önkormányzat elkötelezetten támogatja a helyi civil életet. Fenntartjuk a 
Közösségi Házat, programszervezőt biztosítunk, és a helyi közösségek térítésmen-
tesen használhatják összejöveteleikre, programjaikra a Házat. Számos jól működő 
közösség rendszeresen találkozik itt, és emellett a többi civil szervezet és intézmény 
is igénybe veheti. A nagyobb rendezvények mellett, mint az Anna-napi Búcsú, az 
„Itthon vagy Perbálon!” és a Falukarácsony, az év során számos ingyenes programot 
biztosítunk az érdeklődőknek. 
A közösségeket éves szinten pályázati rendszer keretében is támogatjuk anyagilag.
Az egyik legnagyobb helyi szervezet a Sportklub, melyet szintén elkötelezetten tá-
mogatunk és segítünk. Ez már csak azért is jó „befektetés”, mert a folyamatosan fej-
lődő focipályán hétről hétre – különböző korosztályok - több százan rúgják a bőrt.
A római katolikus egyházközség életét is támogatjuk; részt vettünk anyagilag a 
templom és plébánia felújításban, továbbra is segítünk, ha szükséges.
   - Infrastrukturális szempontból milyen változások történtek az elmúlt 
időszakban?
   - A most lezáruló ciklusban vette át az Északdunántúli Vízmű (ÉDV) Zrt. Perbál 
és a régió vízellátását. Tapasztalataink szerint javult a hibaelhárítás gyorsasága, 

valamint a szolgáltató és a település közötti kommunikáció. Az ÉDV kezdemé-
nyezésével jelenleg a Zsámbéki-medencei települések egy közös szennyvíztisztító 
létrejöttén dolgoznak.
   Az elmúlt ciklusban az elkerülő út kapcsán voltak ugyan fejlemények, de sajnos 
az építés még nem kezdődött meg. A nyugati nyomvonal viszont eldőlt, ennek 
tervezési előkészületei jelenleg is zajlanak. Önkormányzatunk az elkerülő út megva-
lósulásához mindig konstruktívan állt hozzá, támogattuk és továbbra is támogatni 
fogjuk az ésszerű megoldásokat. 
   - Mit értékel a ciklus legnagyobb sikerének?
   - A ciklus legnagyobb értékű, folyamatban lévő beruházása az Egészségház, amely-
nek létrejötte az egészségügyi ellátás színvonalán sokat fog javítani. Az épületben 
emellett helyet kap a helyi önkéntes tűzoltóság, így az ő körülményeik is javulni 
fognak.
Ehhez a beruházáshoz szervesen kapcsolódik a piac- és rendezvénytér kialakítására 
elnyert pályázat, amely tartalmazza majd – többek között - az adott utca és járda 
létrejöttét, valamint parkolók létesítését, új közműhálózatok kiépítését. Távolabbi 
terveink szerint az egész Búcsú tér megújul majd, és egy többfunkciós közösségi 
térként fog működni.
   - Milyen tervek vannak a következő ciklusra?
   - Az egyik legfontosabb feladatunk a folyamatban lévő beruházások befejezése, 
és a további elnyert pályázataink megvalósítása.
Ezeken túl szeretnénk elkezdeni a következő ciklusban az iskola bővítését, 
sportcsarnok építés is napirenden van, valamint folytatni fogjuk a kereskedelmi- 
és iparterület fejlesztését. Továbbra sem nagy üzemeket, nagy terjedelmű logiszti-
kai bázisokat akarunk idevonzani Perbálra, hanem környezetbarát, tényleges ter-
melést folytató kis- és középvállalkozásokat szeretnénk itt látni. Fontos azt tudni, 
hogy egy település a pályázati forrásokon kívül a fejlesztésekre, és emellett 
a működtetés egy részére is az adóbevételeiből tud költeni. 
Szeretnénk közösségi tereket létesíteni, ezt többek között a már említett piac és 
plébánia pályázatunk célozza meg. 
   Kiemelten fontos számunkra a közterületek állapotának javítása, amit jelenleg
csak öt alkalmazottunkkal oldunk meg. Amennyiben akadna több alkalmas mun-
kavállaló, úgy szívesen bővítenénk a létszámot.
A ravatalozó, valamint a temető és környékének további rendezését is kiemelt 
feladatként tartjuk számon.
   Jogos igényként merül fel új köztéri játszótér létesítése a faluban, ez az igény ter-
mészetesen eljutott hozzánk is, foglalkozunk vele. A következő ciklus első felé-
ben szeretnénk egy korszerű, mai szabványoknak megfelelő, modern játszóteret 
létrehozni a községben. A közlekedési helyzet javítása is kiemelt téma, nemcsak 
Perbálon, hanem a kistérségben is. A Budakörnyéki Önkormányzati Társulás 
településeivel összefogva már kezdeményeztünk fellépést a közösségi közlekedés 
javítása érdekében. A leendő M100 gyorsforgalmi út megvalósulásáért minden 
tőlünk telhetőt megtettünk és továbbra is meg fogunk tenni!
Mindemellett Perbált szeretnénk megőrizni egy nyugodt, élhető településnek.
   - Mit üzen a perbáli szavazóknak az önkormányzati választások előtt?
   - Sokan gondolhatják most azt, hogy nincs tétje a helyi önkormányzati választá-
soknak, mivel kevés képviselőjelölt indult, és csak egy polgármesterjelölt van…
Az elmúlt ciklus legtöbb, és legnagyobb értékű beruházásai a Pest megyei kompen-
zációs alapból valósultak meg. A Pest Megyei Közgyűlés támogatónk volt ezekben 
az elmúlt öt évben; jó az együttműködés a megyei önkormányzat tagjaival. Éppen 
ezért fontos, hogy október 13-án a megyei listára is szavazzunk!
   Az önkormányzati választásokhoz kapcsolódóan tartják a nemzetiségi válasz-
tásokat, ami településünk szempontjából szintén fontos, hiszen van egy jól működő 
Német Nemzetiségi Önkormányzatunk, amely sokat és eredményesen pályázik a falu 
javára is. Ezért buzdítok mindenkit, aki élhet ezzel a jogával: menjen el és szavazzon 
a nemzetiségi önkormányzat jelöltjeire!

Tóth Anna
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Futó  pá l yázatok ,  projektek

Jó ütemben halad az Egészségház építése

Az iparterület fejlesztése

O k t ó b e r  2 3.
N E M Z E T I  Ü N N E P Ü N K ! 
Iskolai és községi megemlékezés: 

október 22-én, kedden 16.00 órakor 
Koszorúzás a Hősök terén 

 
  
 

Majd Ünnepi megemlékezés 
a Közösségi Házban a Kis-forrás 

Német Nemzetiségi Általános Iskola 
7. osztályos tanulóinak műsorával. 

SZERETETTEL VÁRUNK MINDENKIT!

A Nemzeti Választási Bizottság 
2019. október 13. napjára tűzte 
ki a nemzetiségi önkormányzati 
képviselők általános választását.

A választás kitűzésével egyidejűleg 
települési szinten a jelöltek, megyei/
fővárosi, illetve országos szinten a 
listák állításhoz szükséges ajánlások 
számát is meghatározta az NVB.
A nemzetiségi szavazóköri névjegyzék-
be azt a választópolgárt kell felvenni, 
aki legkésőbb 2019. szeptember 27-én 
16 óráig benyújtott kérelme alapján 
szerepel nemzetiségi választópol-
gárként a központi névjegyzékben.

Szavazás
2019. október 13. (vasárnap) 
6 – 19 óráig
A szavazás napján a választópolgár 
legfeljebb három nemzetiségi szavazó-
lapot kap a kezébe:
• települési nemzetiségi önkormányza- 
 ti szavazólap
• megyei/fővárosi nemzetiségi önkor-

TÁJÉKOZTATÓ A 2019. ÉVI
NEMZETISÉGI ÖNKORMÁNYZATI VÁLASZTÁSRÓL

 mányzati szavazólap
• országos nemzetiségi önkormányzati  
 szavazólap
A települési, területi és országos ön-
kormányzati választás tehát egy napon 
történik.
A nemzetiségi önkormányzati kép-
viselők választásán csak magyarországi 
lakcímmel rendelkező, a nemzetiségi 
névjegyzékben szereplő magyar válasz-
tópolgár szavazhat.

A nemzetiségi megfigyelő
Ha a településen települési nemzetisé-
gi önkormányzatot is választanak, 
az adott nemzetiséget képviselő, 
jogerősen nyilvántartásba vett jelölő 
szervezet (függetlenül attól, hogy 
állított-e jelöltet a településen) megfi-
gyelőt bízhat meg a település bármely 
szavazókörébe. 

Változás
Fontos változás, hogy az idén a koráb-
bi nemzetiségi választások gyakorla-
tától eltérően nem lesz a nemzetiségek 

számára külön nemzetiségi szavazó-
helyiség kijelölve, hanem abban a sza-
vazókörben kell szavazni, amely 
a települési önkormányzati (polgár-
mester és képviselő) választások le-
bonyolítására szolgál. 
   A nemzetiségi választópolgár a lak-
címe szerinti szavazókör névjegyzékei-
ben szerepel, mégpedig egyrészt az 
önkormányzati választás névjegyzéké-
ben, másrészt pedig a nemzetiségi 
névjegyzékében.
   A nemzetiségi szavazólapok és 
borítékok zöld színűek.
A zöld szavazólapokat szavazást 
követően kötelező a zöld borítékba 
tenni és lezárni! A nyitott borítékban 
lévő szavazólapok és a boríték nélküli 
szavazólapok érvénytelenek. Továbbá 
vigyázni kell arra is, hogy fehér színű 
polgármester-választás szavazólapja és 
a szintén fehér színű helyi képviselő-
választás szavazólapja a zöld színű 
nemzetiségi választási borítékba ne 
kerüljenek lezárásra. 

Interjú szabó Istvánnal, 
a Pest MegyeI Közgyűlés elnöKével

   - 2016. januárjában jelentette be, hogy önálló régió 
lesz Pest megye 2021-től. Milyen előnyökkel jár ez a 
megyének és Perbálnak?

   - A fővárostól való leválás célja, hogy a Budapesthez 
képest kevésbé fejlett Pest megyére kedvezőbb európai uniós 
támogatási feltételek legyenek érvényesek 2020 után. A megye 
települései ugyanis semmivel sem nyertek többet Budapest
közelségéből, mint bármelyik hazai nagyváros. Uniós 
forrásból sem jutott több, sőt, kevesebb, ezért is hozta létre a 
kormány a Pest Megyei Kompenzációs Alapot, amellyel 80 
milliárd forintot biztosított a megye számára. Így minden 
településünk – Perbál is – több pénzhez jutott.

   - Milyen fejlesztések valósultak meg ebből a megyében 
és a településünkön?

   - Olyan nagyságú beruházásokat hajtottunk végre, ame-
lyekre nem volt példa az elmúlt évtizedekben Pest megyében. 
Hatvan egészségügyi szakrendelő épül vagy újult meg 

a megyében; kétszáznyolcvanöt kis- és középvállalkozás nyert 
összesen 9 milliárd forintot telephelyfejlesztésre, eszközbeszer-

zésre; százhuszonhárom településen épültek/újultak meg utak 
11 milliárd forintból; nyolcvanegy településen épül óvoda/
bölcsőde, 80 kilométernyi belterületi kerékpárút épül; ipari 
parkokat alakítottunk ki; megoldottuk több település csa-

Perbál az egyik legdinamikusabban fejlődő település Pest megyében

padékvíz elvezetését; húsz településen létesül, vagy újul meg 
piac-tér.  Az elmúlt hónapokban nem volt olyan nap, amikor 
ne lett volna egy elkészült fejlesztés átadója a megye valame-
lyik településén.
Perbál közel 700 millió forintnyi pályázati forráshoz jutott 
hozzá. Ebből készült el a Mézeskalács óvoda bővítése, ebből 
épül az új egészségközpont, mely egy helyre koncentrálja az 
egészségügyi ellátást a településen. Megújulnak utak, és lesz új 
piac-tér is. Fontos, hogy nemcsak az önkormányzat, hanem a 
helyi vállalkozások is kaptak támogatást az üzleti infrastruk-
túra bővítésére. Remélem, ezt a közös, sikeres munkát tudjuk 
folytatni a következő öt évben is.

   - A megyei önkormányzat gyűjti össze a Pest megyei 
„értékeket”, hol tart ez a munka?

   - Ez egy igazi sikertörténet. Nemcsak az értékek száma 
miatt, ami már jóval meghaladja a kétszázat, hanem ahogy 
az emberek, települések reagáltak erre a kezdeményezésre. 
Nagyszerű az élmény, ahogy újra felfedezzük egymás értékeit. 
Perbál kiváló partnerünk az értékek összegyűjtésében, a gaszt-
ronómiai értékeinket bemutató kötetben a perbáli babos tészta is 
helyet kapott. 

Pest Megye Lapja

Folytatódik a Szabadság (Zöldfa) utca felújítása

1956október 23.  október 23. okt
23. október 23.  október 23.
október 23.  október 23. okt
23. október 23.  október 23.
október 23.  október 23. okt
23. október 23.  október 23.
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I S K O L A I  H Í R E K
Megkezdődött a 2019-2020-as tanév a Kis-forrás Német Nemzetiségi Ál-
talános Iskolában. A tanévnyitó ünnepségen intézményvezetőként elsőként
a legkisebbeket, az első osztályos gyerekeket és szüleiket köszöntöttem, 
akik első alkalommal vettek részt tanévnyitó ünnepségünkön, valamint a 
nyolcadik osztályos tanulókat és szüleiket, akik számára az utolsó tanév 
kezdődött iskolánkban.  
   Az elsős tanulók verse után az 5. osztály tanulói énekeltek, majd átvezették 
a legkisebbeket a jelképes iskolakapun. A kicsik örömmel vették át iskolánk 
ajándékait, a „Schultüte”-t, melyet a Német Nemzetiségi Önkormányzat tá-
mogatásából finanszíroztunk és a Szülői Szervezet ajándékát, az iskolai 
egyenpólót, mely iskolánkhoz tartozásukat jelképezi.

BEcseNgettEk
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Érdekes programok várják a gyerekeket az új tanévben is. Az 
első ilyen nagy esemény a Kis-forrás Iskolanapok rendezvényei 
voltak. Az idei iskolanapokat a hagyományoktól eltérően, ko-
rábban, a második tanítási héten rendeztük meg és bekapcso-
lódtunk a Perbáli Határjárás programjába. 
   Szeptember 11-én szerdán az első osztályosok faültetésével 
kezdődtek az idei Kis-forrás Iskolanapok. Egy különleges fát, 

l Pedagógusaink nyitottak, segítőkészek, mindenben támogatjuk a 
gyerekeket és szüleiket. Ahhoz, hogy minden tanuló jól vegye az akadályo-
kat, természetesen nagyon fontos a család odafigyelése, az érzelmi nevelés. 
Iskolánk pedagógusai a pozitív pedagógia szemléletével végzik a nevelő 
munkát, az érzelmi nevelésre is nagy hangsúlyt fektetünk. Szeretnénk minél 
több közös programot kínálni, találkozásokat szervezni, ahol lehetőség 
nyílik a közös párbeszédre. Az iskola honlapján és facebook oldalán folya-
matosan tájékoztatjuk a szülőket a tervezett és a megvalósult iskolai ese-
ményekről. Az e-napló segít a szülőkkel való kapcsolattartásban, a szülők 
az e-napló által tájékozódhatnak gyermekeik tanulmányi eredményeiről.
A nyolcadikos tanulók számára ez lesz az utolsó tanév iskolánkban. A 
pályaválasztásban segítséget kapnak osztályfőnöküktől, a szaktanároktól, 
az iskolapszichológustól és a nevelési tanácsadó pszichológusától, pályavá-
lasztási tanácsadójától. 
   A szakmai munka biztosításához adottak a feltételek. A nyári szünetben a 
6. osztály tantermében a fenntartó Érdi Tankerületi Központ támogatásával a 
világítást korszerűsítettük. A tornaterem lány öltözőjének és vizesblokkjának 
felújítására szeptember végén fog sor kerülni. Köszönöm az Érdi Tankerületi 
Központnak, hogy működtetik iskolánkat és a tankerület igazgatójának, 
Sárközi Mártának, hogy szívén viseli iskolánk tárgyi feltételeinek javítását. 
Köszönöm az önkormányzat és a szülői szervezet támogatását, mellyel 
kiegészítik a vizesblokk felújításhoz szükséges keretet, ezzel a megvalósítást 
teszik lehetővé. 
   A Pest Megyei Önkormányzat támogatásának köszönhetően új laptopot 
tudunk vásárolni az iskolarádiónak. Az iskolarádiót a Diákönkormányzat 
működteti. Iskolai megemlékezéseket, irodalmi műsorokat, hirdetéseket és 

Ó V O D A I  H Í R E K

„Ettem szőlőt, most érik…”
Az idén is megrendeztük a szüret hetét az óvodánkban. Egész 
héten nagy volt a készülődés minden csoportban. Versikéket, 
mondókákat, énekeket, népi játékokat tanítottunk a gyere-
keknek. A kézműves tevékenységek keretében szőlőt ragasz-
tottak, gyurmáztak, rajzoltak és színeztek minden csoportban 
a gyerekek életkorának megfelelően. Sokat beszélgettünk a 
gyerekekkel a szüretről, az ezzel kapcsolatos népszokásokról, 
feladatokról. Ebben az évben már szüretelhettünk az óvoda 
szőlőlugasáról. Minden gyereknek lehetősége volt kipróbál-
ni a darálást és préselést az udvaron. Ebben természetesen a 
nagyobbak aktívabbak voltak, de a kicsik is nagy örömmel 
vettek részt benne. Ízlett mindenkinek a közösen elkészített 
must, amit a jól végzett munka után kóstolgathattunk.                                                                                                                                
   A Süni csoportosok népviseletbe öltözve tartották meg a 
felvonulásukat, és egy kis előadás formájában elevenítették fel 
az ezzel kapcsolatos néphagyományt.  A hét zárásaként a Lóca 
együttes jött el hozzánk vendégségbe. Zenés előadásukat a 
tornateremben tartották. Hangulatos, táncos, mulatós déle-
lőtt volt. Nagyon jól sikerült a szüreti bál. Táncra perdültünk 
mindannyian!

Molnár-Kiss Aranka óvónő

NYERTES PÁLYÁZATAINK
Óvodánk a nyár folyamán indult 

az újHÁZ Centrum által meghirdetett 
Pöttöm Fürdő Pályázaton, melyen 

augusztus végén egy udvari kisházat nyert. 
Óvodásaink szeptember elején 
nagy örömmel vették birtokba 

az új udvari játékot.
Köszönjük a szavazatokat, melyek 

révén ismét gazdagodhatott óvodánk!

Szeptember elején a JátékNet.hu hirdetett 
pályázatot, melyen nagy értékű ajándékcso-
magot lehetett nyerni. Ismét szavazatokra 
volt ehhez szükség, és „pártolóink” most is 

összefogtak, így a harmadik helyen 
végeztünk és nyertünk. 

Köszönet az összefogásért 
és a sok-sok szavazatért!

zenét hallhatnak a gyerekek a szünetekben az iskolarádióból. 
Köszönöm Varga László polgármester úrnak és Perbál Község Önkormány-
zatának a német partnerkapcsolati programjaink támogatását. Nagyon 
örülünk, hogy az iskola utcáját, a Szabadság utcát az önkormányzat pályá-
zati forrásból felújította, köszönjük az önkormányzatnak.

Német nemzetiségi iskolaként kiemelt feladatunknak tekintjük a német 
nemzetiségi hagyományokat, melynek ápolásában és a német nyelvoktatás 
feltételeinek biztosításában nagy segítségünkre van a Német Nemzetiségi 
Önkormányzat.
   A tanévnyitó ünnepségen iskolánk Kis-forrás Emlékplakettet adományozott 
Bakai Anikónak, a Német Nemzetiségi Önkormányzat elnökének, valamint 
Mayer József és Kreisz György képviselő úrnak az iskolánk oktató-nevelő 
munkájának támogatásáért. 
   Kiváló pedagógusok dolgoznak iskolánkban. A tanévzáró ünnepségen 
Homoki Béla, Makainé Kováts Judit és Perlaki Béla pedagógusok Tanke-
rületi Elismerő Oklevélben részesültek. A tanévnyitó ünnepségen az elmúlt 
tanévekben végzett kiemelkedő német nyelvtanári munkájáért, a német 
honismereti versenyeken elért kiemelkedő eredményekért Havasiné Szalai 
Mónika tanító Tankerületi Elismerő Oklevelet vehetett át.  
Akkreditált Kiváló Tehetségpontként kiemelt feladatunknak tekintjük a 
tehetségfelismerést, a tehetséggondozást, az egyéni odafigyelést. Büszkék 
vagyunk iskolánk jó hírére, a sok szép eredményre, melyet tanulók és peda-
gógusok közös munkával értek el az elmúlt tanévben. Ugyanilyen ered-
ményes lehet az új tanév is.

Bors Andrea intézményvezető

folytatás a 8. oldalon >>



9

2019. október |   P e r b á l i  H í r m o n d ó M O Z A I K

8

M O Z A I K P e r b á l i  H í r m o n d ó |  2019. október

 I S K O L A I  ÉS  K Ö Z S É G I 
K Ö N Y V TÁ R
Új nyitva tartás

 Hétfő: 12.00-16.00
 Kedd: 09.00-10.00 
  14.00-19.00
 Szerda: 11.00-18.00
 Csütörtök: 11.00-12.00

Minden régi és új olvasónkat
szeretettel várjuk ősszel is!

A  K Ö Z Ö S S É G I  H Á Z  H Í R E I

lengemesék vetítés
Szeptember 21-én délelőtt, a könyv-

tári szombat keretében vetítették 
a Közösségi Házban a Lengemesék 
című mese 2. részét. Az eseményen 

Pálfi Zsolt rendező is részt vett.

„ Perbál – 2019” fotópályázat

A „Perbál 2019” fotópályázat Perbál
Község Önkormányzata és a Pro Budaje-
nő Egyesület együttműködéséből született.
Az Egyesület nevében, annak tagjai - 
Bozzai Attila és felesége Jandó Zsuzsa 

negyedik éve szerveznek fotópályázatokat,
kiállításokat. Idén is ők voltak a pályá-
zat főszervezői. Eddig hármat rendeztek 
Budajenőn, a negyediket pedig idén 
Perbálon. 
   „Amiért ebben az évben Perbálra esett a 
választásunk: az Egyesület egyik célja a 
közösség építése. Ennek kitűnő eszköze egy, 
a település határain átívelő fotópályázat. 
Ezzel Perbál ismertségét növeljük, jó hírét

öregbítjük” – mondja el Bozzai Attila.
A pályázat idén is a Magyar Fotómű-
vészeti Alkotócsoportok Országos 
Szövetsége (MAFOSZ) pályázati 
szabályzatában leírtaknak megfele-
lően, ezáltal a MAFOSZ égisze alatt 
szerveződött. Színes, fekete-fehér és 
„Perbál” kategóriában lehetett indulni. 
Összesen ötvenöt fotós négyszáznegyven-
hét alkotása érkezett. Ebből huszonöt 
alkotó ötvennyolc képét választotta ki a 
zsűri díjazásra és elfogadásra.
   A pályázat anyagából készült kiállítás 
megnyitóját és a díjátadót szeptember 
7-én tartották a perbáli Közösségi Ház-
ban. Az esemény kezdetén Varga László 
polgármester köszöntötte a jelenlévőket, 
majd Horváth Imre, a MAFOSZ elnöke 
nyitotta meg a kiállítást. Jelen volt az 
eseményen Baán Katalin, a pályázat 
zsűrijének elnöke, aki az Albertirsai 
Fotóklub elnöke. 
   A kategóriákban indult fotókat egy ze-
nével kísért slide-show keretében lehetett 
megtekinteni, majd a díjazottak fotói 
külön is ki lettek vetítve. A díjátadás 
során a fotósok beszéltek néhány mon-
datban a kép készítésének körülménye-
iről, ezáltal személyesebbé, intimebbé 
vált az esemény. Reméljük lesz folytatás!

A gyermeket nap mint nap nagyon sok külső hatás, informá-
ció éri, melyet cselekvő, szabad játékok és szerepjátékok so-
rán tud feldolgozni, belső képkészítés által. 
   Amennyiben ettől őt megfosztjuk és hagyjuk, hogy a gyer-
mek egész nap képernyő előtt üljön, kétszeresen is rosszat te-
szünk neki, hiszen egyfelől megfosztjuk a játék lehetőségétől, 
így blokkol a belső képkészítés, mely által fel tudná dolgozni 
az őt ért hatásokat, esetleges szorongásait, másrészt a külső 
kép további információval árasztja el a gyermeket, ezáltal 
még inkább nő a gyermekben a feszültég, mely agresszióba 
csaphat át. 
Tehát a legszelídebb műsor is növeli a gyermekben a szo-
rongást és az indulatokat, és ha mindamellett a műsor vagy 
a számítógépes játék tartalma, jellege is erőszakot áraszt, 
az tovább növelheti a gyermek agresszivitását. Ezeket az 
állításokat számtalan ún. pszichológiai modell-kisérlettel 
támasztották alá.
   Nagyon fontos, hogy a gyerekek sokat mozogjanak, és le-
gyen lehetőségük sok szabad játékra. Amennyiben néznek 
tévét vagy számítógépet, annak ideje legyen korlátok közé 
szabva, tartalma megválogatva, illetve adjunk lehetőséget 

a gyermekek számára, hogy a látottakat megbeszéljék a 
szüleikkel, tegyünk fel nekik kérdéseket a látottakkal kapcso-
latban. 
   Ezzel szemben különösen hasznos a gyermekek számára, 
ha a meséket élőszóban, lehetőleg a szüleiktől hallhatják. Mivel 
a mesék az emberi lélek, nemegyszer a szülő-gyerek kapcso-
lat mély konfliktusait érintik, a gyermekek számára nagyon 
megnyugtató, ha szüleik a mesemondással azt jelzik: ismerik 
és természetesnek tekintik ezeket a problémákat. Nem rémül-
nek meg, ha halálról, féltékeny testvérekről, nagyravágyás-
ról, irigységről vagy más indulatokról hallanak. A gyerekek 
tudattalanja számára ez jelzi, hogy szüleik elfogadják félel-
meiket, nehézségeiket, és egyetértenek a mesék kínálta meg-
oldásokkal.

Bodor-Reisner Zsuzsanna pedagógus
Felhasznált szakirodalom:
VekerdyTamás: A képernyők varázsa, In: Szávai Ilona (szerk.): Tévé 
előtt – védtelenül? A média hatása a gyerekekre, 
Pont Kiadó, 2007.
Kádár Annamária: Mesepszichológia, Az érzelmi intelligencia fej-
lesztése gyermekkorban, Szekszárdi Nyomda Kft. 2012.
Bruno Bettelheim: A mese bűvölete és a bontakozó gyermeki lélek, 
Gondolat, Bp., 1988

egy ginkobilobát (páfrányfenyőt) ültettek el az iskolaközösség 
részvételével. Csütörtökön családi sportvetélkedőket szervez-
tünk az alsó és a felső tagozatos osztályok számára, ahol csapa-
tokban, játékos feladatokkal versenyeztek a gyerekek. Pénteken 
az egész iskola részt vett a Perbáli Határjárás túráján. Az alsó 
tagozatosok a fele távot, a felsősök a teljes távot teljesítették. 
Felemelő látvány volt, amikor iskolánk több mint kétszáz 
tanulója és a pedagógusok, szülők iskolapólókban elindultak 
a perbáli zászló, a német és a perbáli túrázók mögött. Em-
lékezetes marad a 3. Határjárás nemcsak német vendégeink, 
hanem iskolánk tanulói és tanárai számára is. 
   A községbe látogató német vendégek kíséretében, tolmácso-
lásban is segédkeztek iskolánk pedagógusai. Miközben 

e g y  P e d a g ó g u s  t a n á c s a I 
A TÉVÉNÉZÉS és a SZÁMÍTÓGÉPES JÁTÉKOK hatása 

a gyermekek viselkedésére

partnerközségünk vendégeivel Perbálon találkoztunk, egy 
tizenkét tanulóból és két kísérő tanárból álló csapat elindult 
Burgwaldba, hogy a diákcsere program keretében egy hetet 
töltsenek el német anyanyelvi környezetben. Iskolánkban 2010 
óta működik a diákcsere program. A frankenbergi Burwald-
schule-val létesítettünk partnerkapcsolatot, melyet a partner-
település és Perbál község önkormányzata is támogat. 

Bors Andrea intézményvezető

H I R D E T É S
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2074 Perbál, Ipari Park 4. (Zimbo melle�)Címünk:
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6:00

KEDVEZŐ

Benzinkút!
Telefon: 06-26 631-229 06-30 211-1700

Kínálatunkból:
Esz 95-ös benzin, gázolaj
cégeknek üzemanyag ügyfélkártya-program
kenőanyagok, ízzók, gázpalack, üdítő, 
jégkrém, édesség

Irodáinkban előzetes időpont-egyeztetéssel 
várjuk kedves Ügyfeleinket. 

Teljes körű ügyintézés, az értékbecsléstől 
az adásvételi szerződésig! 

Várjuk eladó és kiadó ingatlanok tulajdonosainak ajánlatait 
Budakesziről és környékéről, és a főváros II. és XII. kerületéből.

10 éve a térség ingatlanpiaci szereplőinek 
szolgálatában!

A MIOSZ tagja, az etikus ingatlanos-névjegyzékben regisztrálva.

A  P ATA K O K  E G Y E S Ü L E T  H Í R E I

Szeptember 15-én vasárnap délutánra 
egyeztettünk időpontot a Pajta Galériá-
ba, Géczy Olga festőművésznő képeinek 
kiállítására. Tárt kapuval, nyitott szív-
vel, ünneplő ruhába öltözve várt minket 
a művész házaspár már az udvaron. A 
Pajta csodás festményeket rejtett, melyek 
láttán a nyugalom, a béke ereszkedett 

ránk. Így kezdődött - kényelmes fotelek-
ben ülve- egy közel két órás beszélgetés 
a zenéről, festészetről, művészetről, 
hazáról, vallásról… Galántáról, a 
szülőhelyről, a kitelepítésről, a zene-
akadémiai évekről, Kodály barátságáról, 
a karmesteri sikerekről, kitűntetésekről,
a zene és a festészet kapcsolatáról, 

SZOMSZÉDOLUNK 
- ezúttal Tökön a Pajta Galériában

tényekről és érzésekről … 
   Géczy Olga hosszú éveken át kar-
mesterként a zenének élt. Munkásságáért 
1994-ben Zürichben elnyerte az 
Európai Közösség Kultúrdíját, az 
országhatárokon átívelő zenei tevékeny-
ségéért. Később érdeklődése a képző-
művészet felé fordult; amerikai építész-

mérnök férje, maga is kiváló festő-
művész, Aurell David támogatásával 
a Venturai College (USA, CA) kép-
zőművészei szakán hat szemesztert 
végzett.  Egyéni tárlatai voltak Párizs-
ban, Cannesban, Rómában, Zürichben, 
Kalifornában, Bourbon-Lancyban, 
Budapesten,... Több kollektív kiállításon 

vett részt Kaliforniában, Japánban, 
Budapesten. Fő érdeklődési területei 
a portrék, aktok, virágok és a bibliai 
témák. Jelenleg Tökön él és alkot.
A Pajta nem csak a saját képeknek 
ad helyet. Rendeztek már századelő 
hangulatát idéző zenei rendezvényt, 
helyet kaptak tehetséges fiatal művészek 
képei – legutóbb a perbáli Horváth 
Veronika festményeit láthattuk itt. A 
házaspár közéleti tevékenységet is vállal 
a művészet és kultúra területén. 
Kellemes délutánt töltöttünk 
vendéglátóink társaságában. 
A búcsúzásnál megfogadtuk, ide 
még visszatérünk!
   Ha ezen sorok felkeltették figyelmét és 
fel szeretné keresni a töki Pajtát, jelent-
kezzen be a megujit@gmail.com címen.

A Patakok Életmód Egyesület 

Irodalom és zene
Szeptember első napján közös színházi élményben volt részünk a Város-

majori Szabadtéri Színpad egyik legsikeresebb előadásán. A közel ezer 

férőhelyes színpad Buda egyik közkedvelt parkjában található. Itt nyaran-

ta remek gyermekelőadások, zenés- és prózai darabok, vígjátékok, 

tragikomédiák kerülnek bemutatásra. A fővárosi színházak vendégjátékai 

mellett vidéki, határon túli színházak legjobb előadásai is a programon 

szerepelnek.
   Az Így szerettek ők című darabban a szerző Nyáry Krisztián, magyar írók, 

költők híres-hírhedt szerelmi történeteinek kevésbé ismert, vagy már elfe-

ledett részleteit dolgozta fel. A zenés irodalmi időutazás során olyan írók, 

költők magánéletébe nyerhettünk bepillantást, mint Babits Mihály, Szabó 

Lőrinc, Ady Endre, Heltai Jenő, József Attila vagy Weöres Sándor. Alakjaik 

kiváló színművészeink, és a Kaláka népszerű zenéi által elevenedtek meg. 

A képes etűdök az érzelmeket és eseményeket eredeti dokumentumok - 

levelek, naplórészletek, fényképek - segítségével hozták közelebb hozzánk, 

megmutatva a szerelem sokféle arcát.  Nagy-Kálózy Eszter, Rudolf Péter, 

Gryllus Dorka és Simon Kornél repítettek el bennünket ezen 

érzelmek titokzatos világába. A teltházas előadás, a szűnni 

nem akaró taps azt bizonyítja, hogy az irodalom világa még 

ma is érdekli az embereket, aminek mi nagyon örülünk!
Esztergomi Istvánné egyesületi tag
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PERBÁL SC - PÉCELI SSE 4-2, (0-0)
2 0 1 9 . 0 9 . 0 8 .  P e r b á l  S C  S p o r t t e l e p ,  1 5 0  n é z ő

Ezen a napon az első percektől kezdve szikrázó párharcok, nagy iram és feszült, 
hektikus játék jellemezte a csapatok küzdelmét.
A vendégcsapat kicsit korábban megnyugodva a mieinknél, enyhe mezőnyfö-
lényt szerzett magának. Gyors szélsőjátékosaiknak köszönhetően sikerült korsze-
rű támadásokat vezetniük, helyzeteket is kialakítaniuk, de ezen a napon Kreutz 
Áron a kapunkban fantasztikus napot fogott ki. Már az első félidőben két hatal-
mas bravúrt mutatott be a nézőknek.
A legjobbkor jött a szünet! Valószínű, hogy hatottak Zenga Laci vezetőedző 
szavai az öltözőben, mert a második félidőre a hazai csapat teljesen más fel-
fogásban és ritmusban futballozott, de a vendégek sem adták olcsón a bőrüket. 
Az 50. percben, a mi csapatunknak megítélt büntetőhöz Paluska Norbert állt 
oda. A vendégek kapusa hárította a büntetőt. A bíró ekkor jelezte, hogy meg 
kell ismételni a büntetőrúgást, mert a péceli játékosok közül többen is beléptek 
a tizenhatos területére. A péceli játékosok egyszerre ordították a játékvezető 
arcába sérelmüket, élen a kapusukkal, aki kapott egy szép sárga lapot. Nehezen 
csillapodtak az indulatok, már az 54. percben jártunk, mire újra elvégezhettük 
a „tizit”! Hatalmas lelkierőről árulkodik, hogy Paluska Norbinak ismét volt 
bátorsága elvállalni.
Az újbóli végrehajtás tökéletes volt, gól, 1-0 ide! A vendégek kapusa nem tudta 
feldolgozni a történteket, olyat mondott a játékvezetőnek, amiért a spori azon-
nali piros lappal kiállította a hálóőrt. Az 54. percben Márki Andris csípett el egy 
labdát a középpályán és jó ütemben szöktette Paluskát, aki két védővel a nyakán 
sprintelt a kapu felé és újabb gólt szerzett! Már 2-0 volt ide!
A péceli csapat emberhátrányban a 68. percben szerzett gólt, 2-1.
A 79. perctől már kettős emberelőnyben játszhattunk, mert a vendégcsapat egyik 
védője második sárga lapja miatt mehetett korábban zuhanyozni. 
A 86. percben Bayer Bence mutatott be egy remek szólót és még az ötösön belül 
is volt egy csele, amivel csúnyán becsapta a péceli kapust és higgadtan helyezett 
a hálóba. Már 3-1 volt ide. Még mindig nem volt vége az izgalmaknak; a 88. 
percben a vendégek középső védője, egy szöglet után látványos fejessel csúsztatta 
a labdát a hosszú felsőbe. 3-2, visszajött a meccsbe a Péceli SSE.
Tovább borzolva a perbáli szurkolók idegeit, a sípmester a 90, és a 91. percben is 
kiállított egy-egy hazai játékost. Ráadásul, 3-2-nél szabadrúgáshoz jutottak
a vendégek, vészesen közel a kapunkhoz. Ekkor már talpon voltak a hazai 
szurkolók, de a „szabi” fölé szállt szerencsére! Ezután Paluska Norbi újabb 
szép gólt szerzett! 4-2 ide, a gól után a játékvezető azonnal lefújta a találkozót. 
Nyertünk! Hajrá Perbál!

Kura József, a Perbál SC elnökségi tagja

P E R B Á L  S C  H Í R E I

N y e r t e s  p á ly á z a t 
„Öröm és megtiszteltetés volt számunkra, hogy a mi 
plébániánkon hirdették meg a Magyar Falu Program indulását. 
Még nagyobb öröm volt, hogy a mi közösségünk ennek a 
Programnak a keretében meghirdetett pályázaton nemcsak 
elindult, hanem nyert is. Ezt egy nagy lehetőségnek tartom: 
ezáltal valamit szeretettel, értékként tudunk a település lakói, 
és a szomszéd településen élők számára is nyújtani. Az anyagi 
lehetőség mellett az egyházközösség részéről sokan beleteszik 
ebbe a munkájukat és bízunk abban, hogy a közösségben 
pedig lesz érdeklődés” – mondja el Harkai Gábor plébános.
   Az Egyházközség még májusban indult egy, a Magyar Falu 
Program keretében meghirdetett pályázaton, melyen nyert. 
A pályázatnak több összetevője is van: egyrészt lehetővé teszi 
a plébánia teljes külső felújítását, utólagos nedvesség elleni 
szigetelését, másrészt további forrásokat teremt az Egyházköz-
ség által szervezett közösségi programok szervezéséhez (műkö-
dési költségek, eszközbeszerzések). Ezen kívül a pályázat tartal-
mazza egy közösségszervező személy egy éves bértámogatását 
is. A pályázat támogató okirata szeptember elején érkezett meg; 
Poppre Ádám közösségszervező is megkezdte tevékenységét.
Az Egyházközség terve az, hogy minél többen tudjanak 

bekapcsolódni a különböző közösségi programokba, szerve-
zett előadásokba. A közösségi programok, előadások, táborok 
nyitottak, minden érdeklődőt szeretettel vár az Egyházközség!

A Z  E G Y H Á Z K Ö Z S É G  H Í R E I
Perbál SC - Gyáli BKSE 4:2, (2-0)
2019 09 01. Perbál Sc SPorteleP, 150 néző

Nem szokásunk határozottan kiemelni 
senkit a csapatból, mert mi egy kreatív, 

szellemes, támadó focit játszó csapat va-
gyunk, de most el kell térnünk ettől. 
Történt ugyanis, hogy mind a négy 

gólunkat Paluska Norbert szerezte! Aki pár 
percet késett a mérkőzés kezdetéről, az 

máris lemaradhatott az első két találatról, 
hiszen Norbi a 19. (!!!) másodpercben, 

majd a 10. percben is bevette az ellenfél 
kapuját. A Gyáli BKSE azonban nem rop-

pant össze a parádés kezdésünktől, sikerült 
stabilizálni a védekezésüket. A második 

félidő ott folytatódott, ahol az elsőt 
befejeztük. Az 50. percben már Paluska 

mesterhármasának tapsolhatott a perbáli 
publikum. Az igazsághoz hozzátartozik, 
hogy a csapat maximálisan kiszolgálta 

csatárunk igényeit. A vendégcsapat a 64. 
percben szépített ugyan, de Bayer Bence 
csodás szólója és passza után, Paluska a 
80. percben higgadtan pofozta hálóba 
a labdát. Egy kis figyelmetlenség után 

újra szépíteni tudott a Gyál, de ezután az 
eredmény már nem változott. Paluska Nor-
bertnek és az egész csapatnak gratulálunk, 

mert szép és gólra törő játékukkal újabb 
nagyszerű másfél órával ajándékozták 
meg az igényes focit kedvelő perbáli 

közönséget! Hajrá Perbál!
Kura József

Ez  a  j á ték  n em ér t  g yőzelmet
PeSt megyei U19 éSzaknyUgati cSoPort 2. fordUló

Perbál SC - Budakalász MSE 
2-2 (0-1)

Nem sikerült jól az első hazai 
mérkőzésünk, sajnos nem tudtuk hozni 
az előző heti teljesítményünket. Elől és 
hátul is sok hibával játszottunk, így bár 
bosszantó, hogy az utolsó pillanatokban 

egyenlített az ellenfél, a döntetlen összes-
ségében igazságosnak mondható.

Pozitív, hogy ismét fel tudtunk állni 
hátrányból. Ha továbbra is ilyen létszám-
ban, ilyen hozzáállással fogunk dolgozni 
az edzéseken, és tudunk javítani a kapu 

előtti döntések minőségén, akkor jól 
nézhet ki az őszi szezonunk.

Kovács Attila

M A D Á R V I L Á G

Repüléssel helyet változtatni irigylésre 
méltó képesség az ember szemében. 
Madárként és természetes adottság gya-
nánt azonban sok nehézséggel jár. Talán 
mind közül a leginkább problematikus 
a test kültakarójaként szolgáló tollazat 
gondozása. Annak megfelelően, hogy mi-
lyen szerepe van az adott tollnak, meg-
különböztetünk repülésben szerepet ját-
szó evező- vagy kormányzó (farok) 
tollakat és a testet óvó, melegítő pihe- és 
fedőtollakat.

 A tollazat tisztántartása sokkal 
könnyebb, mint az erős kopásból 
eredő elhasználódás kiküszöbölése. 
Erre a vedlés az egyetlen módszer, 
de tekintetbe véve azt, hogy a 
madár szervezete a vedlés során, 
illetve az új tollak kifejlődése alatt 
rengeteg energiát fordít a folyamat-
ra, valamint azt, hogy mennyiben 
befolyásolja ez a röpképességet, a 
tollcsere időzítése nagyon fontos 
kérdés. A fiókanevelés (és vonulók-
 nál a vonulás) időszakában a ma- 

 darak  aktivitása a legnagyobb;
 ilyenkor nem folytatnak vedlést.  
 A tollakat általában több részlet-
ben cserélik, költés után, néha vonulás 
előtt, esetleg utána, vagy a testtollakat és 
a röptető tollakat külön, néha vonulás
előtt kezdve, majd a vonuláskor meg-
szakítva és azt követően fejezve be. 
Fiókák esetében a kopás nem jelentős, de
a testtollak külső, fedőtollait levedlik tél
előtt. A különböző vedlési stratégiák 
fajonként váltakoznak, és mindenkor 
az adott faj életmódjával állnak kapcso-
latban. 
   A Magyarországon a Balkán felől 

elterjedt (és az azelőtt itt honos, kerti 
rozsdafarkút kiszorító) házi rozsda-
farkú ivarérett egyedei, vonulás előtt 
vedlenek, fiataljai pedig még az ősz előtt 
lecserélik a rigófélékre jellemző pettyezett 
testtollaikat. Őszi vonulásának csúcsa 
októberre esik. Ez a madárfaj részle-
ges vonuló, vagyis állománya egy része 
kitart a költőhelyen, így fordulhat elő, 
hogy még borongós, szürke, elkopott 
városi reggeleken is fölhangzik a pesti 
utcák fölött, recsegés-szerű éneke, és 
Perbálon is sokáig találkozhatunk velük, 
ahogyan farkukat billegtetve röpködnek 
kertjeinkben. Áttelelő cinegéink is a 
költést követően cserélik tollaikat, de míg 
az öreg madarak teljes vedlést végeznek, 
addig az abban az évben kikelt fiatal 
példányok csak a test-fedőtollaikat 
cserélik le. Szemben a rigófélékkel, a 
cinegék fiataljainak színezete alig tér el 
az ivarérett felnőttekétől. Intenzitásbeli 
különbség alapján, a vedlést megelőzően 
még messziről is meg lehet különböztetni 
a fiatalokat, mert színeik fakóbbak, 
pasztellszerűek. Ez a különbség eltűnik 
még a tél előtt.

Koós Kolos

toll és repülés

Perbálon is elkezdo”dött a hitoktatás
Szeptemberben Perbálon is elkezdődött a római katolikus hitoktatás. Az 
előző tanévben Déry Katalin volt az egyik hitoktató, őt idén Hidas János 
váltotta, aki négy csoportot vett át az iskolában. Hidas János Tatabányán 
él, és jelenleg hitoktatói és lelkipásztori kisegítői tanulmányokat folytat. 
Pedagógiai tapasztalata van, mivel korábban más településeken okta-
tott angolt.
  „A szülők támogatását kérjük a hitoktatás kapcsán, fontos, hogy a 
gyermekek érezzék szüleik részéről is, hogy ez fontos számukra, így 
– tapasztalataink szerint – ők is szívesebben készülnek és aktívabbak, 
érdeklődőbbek az órákon.
   Szeretettel várjuk a családokat a templomba, a vasárnapi misékre. 
Nem feltétele a római katolikus hitoktatásban való részvételnek a temp-
lomba járás, viszont jó a hétből egy órát a Jóistennek adni, lecsendesed-
ni, az elmúlt hét eseményeit összegezni és az előttünk álló feladatokra 
az Ő segítségét kérni” – mondja el Harkai Gábor atya.

I s m é t  h á t r á n y b ó l  f o r d í t o t t u n k

FÓTI SE - PERBÁL SC 2-4 (2-3)
Pest megyei U19 Északnyugati csoport 3. forduló

Nehezen indult a fóti túra; a pontos cím hiányában későn érkeztünk meg a pályára. Ez azonban a kezdésen 
nem látszott, hiszen gyorsan sikerült vezetést szerezni. Ellenfelünk két remek szabadrúgásgóllal megfordította a 
mérkőzést, ám még a szünet előtt sikerült ismét a javunkra fordítani az állást. A második félidőben már nem volt 
sok kérdés. A hazaiak nem voltak veszélyesek a kapunkra, mi pedig ismét gólt szereztünk, így teljesen megérde-
melt győzelmet arattunk. Boskó Dominik szépségdíjas szabadrúgásgólját mindenképp kiemelném.
Gratulálok a csapatnak, dicséretes, hogy mindhárom mérkőzésünkön sikerült hátrányból felállni, és három for-
duló után holtversenyben az élen állunk.

Kovács Attila, a Perbál SC edzője
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A Határjárás hetében, szerdán este érkezett Perbálra német 
testvértelepülésünk, Burgwald közel ötven fős delegációja. A 
küldöttség tagjai között volt Lothar Koch polgármester, Adam 
Daume volt polgármester és a partnerkapcsolati egyesület el-
nöke, helyi elöljárók, a partnerkapcsolati egyesület tagjai és 
nagy örömünkre sok fiatal is részt vett a látogatáson. Német 
vendégeink elsősorban a Határjárásra érkeztek, melynek első 
napján egy közel 350 fős, burgwaldiakból és perbáliakból álló 
csapat indult útnak a reggeli órákban. Ezen a napon velünk 
tartottak iskolánk diákjai; a túra könnyebb volt, így ők is vé-
gig bírták gyalogolni a távot. A nap folyamán felállítottuk a 
Perbál-Úny-Tinnye határkövet Pósfai Lajos únyi és Krix Lajos 
tinnyei polgármesterrel, Gábor atya pedig megáldotta azt. 
    A Határjárás második napja nehezebb volt; több mint 15km 
erdőben, nagy szintkülönbséggel. A Kopasz-hegy lábánál 
két alternatíva közül lehetett választani: a Mária-völgy felől, 
lankásabb terepen, vagy a Kopasz gerincén lehetett feljutni a 
fennsíkra, a hármas határhoz. Felérve, a gyönyörű panorámá-
jú tisztáson a csapat együtt tudta elfogyasztani a helyben főtt 
paprikás krumplit, amit az Egyházközség és a Nyugdíjas Klub 
tagjai főztek. 
  Mindkét este (pénteken és szombaton) német vendégeinkkel 
közösen részt vettünk a Budakörnyéki Sörfesztiválon, melyet a 
Budakörnyéki Társulás települései szerveztek, köztük Perbál is. 
A rendezvényen a szervező települések csoportjai is bemutat-

kozhattak; így Perbált a Jázmin mazsorett csoport és a senior 
tánccsoport képviselte. 
A sörfesztivál is gyönyörű időben zajlott; kulturális-, zenei- és 
gyerek programokkal, gasztrokulturális különlegességekkel és 
sokféle sörrel várta vendégeit.

Szeretjük a természetet, ezért sokszor kirándulunk a csa-
láddal. A perbáli táj, erdők és dombok látványa már is-
merős, de remek volt ilyen nagy csapat tagjaként részt ven-
ni a túrán. Jó érzés volt megtapasztalni, ahogy összefog a 
csapat, s a tömeg ereje átsegít többeket egy-egy nehezebb 
útszakaszon.

Beck Zsuzsanna, a Patakok Életmód Egyesület tagja

Először 1994-ben voltam gyerekként „Grenzgangon” Wetter-
ben; kis falunkban most először. Szuper esemény, remek 
kirándulós-beszélgetős alkalom. Buzdítanám a helyieket, hogy
rengeteg dolguk közt szakítsanak időt ilyen eseményekre is.
Köszönet a szervezőknek, segítőknek!

Sótonyi György

Nagy megtiszteltetés számomra, hogy Úny Község Önkor-
mányzatát képviselhettem a Perbáli Önkormányzat által 
szervezett, Perbál-Tinnye-Úny hármas határvonalat 
jelölő Határkő állításon. Úgy gondolom, ez egy fontos 
hagyomány felelevenítése, amikor is ősapáink jelzőkövek 
mellett, vagy inkább között jobb híján akár mezsgyékkel is 
jelezték településük határvonalait. Persze ahol lehetett és 
ésszerű volt, kocsiutak jelentették a határvonalat. Ezek a 
határvonalak a nagyüzemi szántóművelés következtében 
szinte teljesen eltűntek.
Hiszem és vallom, hogy nagyon jó kezdeményezésről van 
szó, beleértve a határjáró túrákat is. A magam részéről 
csak üdvözölni tudom a megvalósítást, olyannyira, hogy 
újraválasztásom esetén javasolni fogom az újonnan felálló 
képviselő-testületünknek únyi határkövek állítását és a 
határjárás meghonosítását, mint községi programot. 
Nem árt,                     ha tudjuk meddig terjednek föld-
jeink, erdeink, legelőink. Köszönöm, hogy részese lehettem 
a Határkő állításnak  és köszönöm az ötletet!

Pósfai József, Úny polgármestere

A Határjárás szombatjának reggelén a Polgármesteri Hivatal
elől indultunk, első utunk a Perbál-Tinnye határkő beállítás-
hoz vezetett. Innen a Kopasz-hegyre gyalogolt tovább a 
határjárók csapata, kissé megfeszített tempóban. 
A német fiatalok nagy lelkesedéssel bíztattak mindnyájunkat, 
zeneszóval kísérve. A hegy lábánál, a bátrabbak a gerincen 
mentek fel, kolleganőimmel mi is arra vettük az irányt. Bár 
nagyon fáradtan, kimerülve, de felértünk a hegytetőre. 
A pazar kilátás, a gyönyörű táj minden fáradságunkat fe-
ledtette. A Fehér-út menti fennsíkon finom ebédet ettünk, 
szusszantunk egyet, majd elindultunk hazafelé. A meleg, 
napsütéses őszi idő, a tiszta levegő és a színpompás erdő 
látványa mind hozzájárult, hogy számomra is hagyománnyá 
váljon a perbáli határjárás.

Szabóné Király Erika óvónő

Az utóbbi néhány évben sokat dolgozom Perbálon, és 
Budapestiként is irigykedve hallgattam a Perbáli Határ-
járások történeteit. Ezért is nagyon örültem, amikor 
meghívást kaptam az idei alkalomra. Lelkesítő volt, 
hogy 6-90 éves korig, több száz gyerek és felnőtt örömmel 
és jókedvvel vonul végig a hosszú úton a határba, ahol 
részesei lettünk a határkő elhelyezésének és megáldásának. 
Szép, felemelő ceremónia volt. Második nap a meredek 
hegyoldalban vágtunk neki a Meszes-hegynek, ahol a 

fáradtságos hegymászást a gyönyörű panoráma méltán 
kárpótolta. A kirándulás alatt az egyházközség és a 
nyugdíjas klub tagjai mennyei paprikáskrumplit főztek a 
hegytetőn, amely mellett újra összeverbuválódott a jóked-
vű, megfáradt társaság. Büszke lehet Perbál, hogy ennyi 
embert megmozdított ez az esemény!

Horváth Adrienne településtervező

Mi is elindultunk a határt járó nagy csoporttal. Menet 
közben beszélgettünk azzal, aki éppen mellettünk elhaladt. 
Nosztalgiáztunk, régen milyen sokszor jártunk ezen az úton, 
akár csak kirándulni a Kis-forráshoz (szomorúan láttuk, 
milyen elhanyagolt most a környéke). Tovább haladva viszont 
szép nagy kukorica- és napraforgó tábla, gépekkel művelik. 
Volt idő, amikor kapával a kezünkben ide jártunk kapálni. 
A fiatalok csak csodálkoztak, miket meséltünk. Ballagtunk, 
élveztük a jó levegőt, a természetet. Megérkeztünk az únyi 
határhoz; jól esett megpihenni, elfáradtunk.

Továbbmentünk Tinnyére, közben lovardát, teniszpályát, 
szoborkiállítást láttunk. Mi is csodálkoztunk, mennyi válto-
zást éltünk meg életünk során. Szép napunk volt, feltöltődve
érünk haza.
A második napon az egyházközségi és nyugdíjas csapattal 
főztünk a kirándulóknak az erdőben. Öröm volt látni, hogy a 
fárasztó túra után is vidáman fogyasztják az ebédet.
Jó volt a természetben lenni, jó volt együtt lenni!
Köszönet a szervezőknek!

Rozi és Erzsi néni

Én az előkészítő csapat munkájában vettem részt, ami kü-
lönösen az első napon gyakorlatilag lefoglalt minket. Emi-
att nem volt alkalom belekapcsolódni a közösségi forgatag-
ba. Kivettük a részünket a szervezésből (ami némi változa-
tosság volt a hétköznapi rutin mellett) és nem gondoltam, 
hogy a három évvel ezelőtti burgwaldi kirándulásról is-
merős néhány emberrel fogok találkozni. Úgyhogy végül a 
hangulat is jó volt, az időjárás pedig kifejezetten kedvezett 
nekünk. A második nap már jobban ki tudtuk venni a ré-
szünket az élményekből is. Volt alkalmunk beszélgetni, rá-
csodálkozni a természet szépségeire és kipróbálhattuk ma-
gunkat a Kopaszra vezető nehezebbik úton. Jól esett aztán 
a finom ebédet a szabadban, mégis kulturált körülmények 
közt elfogyasztani.

Koós Kolos

III. határjárás

III. határjárásÖrömmel vettünk részt a Perbáli Határjárás programjaiban. Az első 
napon megtörtént Perbál-Tinnye-Úny közös határkő állítás egyben 
településeink kapcsolatának szorosabbra fűzését is jelenti. Egyre 

több alkalommal legyen lehetősége a településen élőknek egymás-
sal találkozni, kapcsolatot teremteni! Jó volt látni a sok iskolást, 

valamint a fáradhatatlan testvértelepülési küldöttséget. 
Külön öröm számunkra, hogy meg tudtuk mutatni homok-

szobrainkat, melyek tinnyei és nemzetközi művészek alkotásai.
   A második nap igazi kihívás volt a túrán részt vevők számára, a 

270 m-es szintkülönbség és a 15 km megtette hatását. A tinnyei pár 
fős küldöttségünk a perbáli szakácsokkal jó hangulatú beszélgetés 

közepette várta az elcsigázott határjárókat.
Köszönjük a meghívást a különleges programra, köszönjük a 

finomságokat, gondolkodunk a viszonzásban.

Krix Lajos, Tinnye polgármestere

A Jázmin mazsorett csoport 
a Budakörnyéki Sörfesztiválon




